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]r{ational and cultural stereotypes рlау а speciai role in strengthening intercultural
relations between the peoples of the world. National and cultural stereotypes can Ье
considered as а means оf expressing the unique system оf values оf each ethnic grоuр. In this
regard, the рrоЬlеm of determining the axiological basis of national and сulturаl stereotypes
in linguistics arises. The rеlечапсе of the rеsеаrсh work is based оп the consideration of the
phenomenon of "national and cultural stereotype" in the system of new scientific paradigms.
The theoretical conclusions of the disserlation аrе based on research in world and domestic
linguistics. In the course of the study, theoretical and methodological prerequisites for the
phenomenon of "national-cultural stereotype" wеrе developed, its relationship with linguo-
cultural concepts was differentiated, and its linguo-axiological and
characters were determined. National and oultural stereotypes in the KazalФ, Russian, and
English languages taken as the main object of the dissertation research аrе considered as
axiological stereotypes that represent the world of mаtеriаl and spiritual values of each
ethnic grоuр and their scientific conclusions же drawn. Recognizing the axiological
stereotypes as stable linguistic symbols with national-cultural content (phraseology, stable
epithet, metaphor, metonymy, synecdoche, paremia), the rеsеаrсhеr considers them as а
linguistic and communicative unit with ethno-cultural components (chTematonyms and
scriptonyms). Тhеrеfоrе, the main aspect of the dissertation is the study of the nature of
national and cultural stereotypes from the linguo-cultural, cognitive, axiological,
communicative point of view.

The аuthоr presents а new classification оf the national and сrrlturаl stereotype as а
linguo-axiologicai model, differentiating the classification of stereotypes created in world
and domestic linguistics. Ву studying the following fiче structural fleatures of axiological
stereotypes iп the Kazakh, Russian, and English languages in interconnection: (1) the соrе of
stable language symbols that link the chrernatonym and the concept оr scriptonym and the
concept; 2) the national and cultural code that forms the image of stable language symbols;
З) the background indicator оf knowledge fixed in stable language s5.mbols - the national
and сulturаl frаmе; 4) the semantics of stable language symbols (language and cultural); 5)
study the iayer of axiological meanings (positive/negative, ethical, aesthetic, utilitarian,
intellectual, psychological, valeological, parametric, etc.) of stable language symbols that
form an associative image, the researcher determines their national and cultural features Ьу а
contrasting method.

In the dissertation research, chrematonymic and scriptononymic axiological
stereotypes, which аrе evidence of the identity of each ethnic group (Kazakh, Russian,



,:'; _-___]]\zed aS а mапitЪstаtiоп ot mаtеriаl, spiritual culture an6 evaluated as а
_,: -- .|1at рrеSеrчеs elements оГпаtiопаl and сulturаl code.- _: _,_]lоr divides chrematonr tlic (documentary material culture) axiological:,:,: ];: _ i,-le Kazakh, Russian, and English languages into semantic groups with the

, - _: - - ],: _ ._ents of "house, shelter". "household item", "vestonymic", "gastronomic'',
_]-, - j _ . _: _ _:-_ S:гLiпlепt", and scriptonymic (documentary spiritual culturel axiological

S]=]: _ -_._i itlto semantic groups with the main components of "rituai", ''religious
,-:-],_ :_" . "holiday", "game" and anah,zes their linguistic and сultuгаl features. The
s:_e:_,.--_; :nalrsis of axiological stereotypes (chrematonym and scriptonym) of the function
с- ::е .-]]lgllaqe соmmuпiсаtiоп between the comtnunicator and the communicant is carried
(\=i ,!t,lt: the help of concrete evidence.

Ii rre take into consideration that the main theoretical basis of mоdеrп worid
1lngurstrcs is the special emphasis on cognitive, cultural, axiological, and communicative
lunctions of the language, the scientific results and conclusions сlrац,п Ьу the rеsеаrсhеr as а
геsult of studying the national-cultural stereotype aS an axiological stereotype and studying it
in iinguo-cultuгal, cognitive, axiological, and communicative ur"u, аrе higЙy appreciated.

Тhе scientific results obtained Ьу the author in the dissertation аrе devoted to а topical
issue in modern linguistics. The disseпation rеsеаrсh is aimed at solving theoretical and
applied рrоЬlеms.

The scientific findings of the rеsеаrсhеr, aimed at connecting them with the material
and spiritual culture of the lKazakh, Russian, and English peoples, can contribute to the
solution оf the probiems of linguo-cultural studies witlr anthюpocentric direction, cognitive
1inguistics, linguo-axiology, linguo-communication and intercultural communication.

In conclusion,, it should Ье noted that the disserlation rеsеаrсh of Murzinova Дigul onpeculiarities and соmmuпiсаtiче nature оf national and cultural stereotypes (based on the
]эtional and cultural values оf the Kazal<h, Russian and English languages)" submitted fоr
"le dеgгее of Doctor оf Philosophy (PhD) on the specialty "6D020зOо - Pt,itology'' fully
,,,_|:Tesponds all requirements оf rеsеаrсh work. Тhеrеfоrе, I believe that its аuthоr Mbzinova
-"-цui can Ье awarded the degree of Doctor оf Philosophy (PhD).
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(азащ y.пттыц цыздар Еедагогикалыц университетl жанындагы
<бD020500-Филология>) мамандыгы бойыЕша диссертациялыц кецесiне

YсыЕылган филоеофия докторы {PhD) fылыми дарежесiн алу ушriн дайындаган
Мурзинова Айryль СериковнаItыц

<<yлттыц-мадени стереотиптердiц ерекшелiгi мен коммуникатпвтiк сипаты
(цазац, орыс, агылшын тiлдерiнiц улттыц-мадеЕи цYЕдылыктары негiзiнде)>>

тацырыбыва жазылган диссертациялыц .зерттеу 
жYмысыЕа шетелдiк гылыми

кецесшrfllц

шIкIрI

э:rer,t халыктарыныц мадениетаралык катынасын ныгайтуда yлттык-мэдени

стереотtrптер айырыкша кызмет аткарады. yлттык-lчlэдени стереотигrтерлi эр этностыц

бiрьгей кyндылыктар жуйесiн таныту кyралы деуге болады. осыган орай, тiл
гылы\{ында yлттык-мэдени стереотиптерлiч аксиологиялык негiзiн айкындау мэселесi

туындап отыр. Зерттеу жyмысынын озектiлiгi де жаца гылыми парадигмалар

жуйесiндегi ((Yлттык-мадени стереотI{п)) феноменiн карастыруга негiзделген.

fiиссертацияныц теориялыц тyжырымдары элемдiк жэне отандык тiл гылымындагы

зерттеулерге суйене отырыгI берiлген. Зерттеу барысында ((srlттык-мэдени стереотип))

феноменiнiн теориялык-эдiснамалык алгышарттары /kаСаЛЫП, ОНЫЦ

лингвомэдениеттанулык yгымдармен байланысы сараЛанЫгl, ЛИНГВОаКСИОЛОГИЯЛЫК,

лингвокомlч{уникативтiк сипаты айцындалган. Щиссертацияльlк зерттеу,лiн бастъi

нысаны ретiнле аJIынган казац, орыс, агылшын тiлдерiнлегi \цттык-мэдени
стереотиптер эр этностыц заттык жэне рухани кyндьiлыктар элеl,tiн танытатын

аксиологематtык стереотиптер ретiнде карастырылып, олардыц гылыми тyжырымдары

жасалган, Iзленушi аксиологемалык стереотиптердi Yлттык-МаденИ мазмYндьl

тYращты тiлдiк танба-тар (фразеологизм, тYрацты тецеу, метафора. N{етониI\1ия,

синекдоха, пареr,rия) деп тани отырып, оларды этномэдени ко\lпоненттерi

(хрематонимдер мен скриптонимдер) бар тiлдiк жэне коммуникативтiк бiрлiк ретiнле
карастырады. Щемек. диссертацияпык жyмыстыц негiзгi аспектiсi - yлттык-N,{эдени

стереотиптерлiн табрtгатын jIингвомэдени, танымдыщ, аксиологиялык,

коммуFIикативтiк тyргыдан зерделеуге багытталган.
Автор алемдiк жэне отандык тiл гылымында жасалган

классификациясын саралай отырып, yпттык-мэдени
.l ингвоаксиологиялык моделъ ретiндегi тыц классификациясын yсынады,

Iзденушi казак, орыс, агылшын тiлдерiндегi аксиологемаJIык стереотиптерлiн бес

:Yрьшымдык (1) хрематоним мен TyciHiKTi немесе скриптоним N,IeH TyciHiKTi
-эйланыстыратын тYракты тiлдiк тацбалардыц озегi; 2) тyрактЫ тiлдiК тацбалаР
-:t-.THeciH тузетiн \тIттык-мэдени код; 3) TYpaKTbi тiлдiк тацбаларда бекiген аялыщ бiлiм
аI--lсеткiшi - улттык-мэдени фрейм; 4) туракты тiлдiк тацбалар семантI{касы (тiлдiк

- .'.{е мэдени); 5) тYращты тiлдiк тацбалардыч ассоциативтi бейне тузетiн
.-::tr,lоГиялык мандерi (жагымды/жагымсыз этикаJiык, эстетикалык, утилитарлЫК,

'-.,el'l--liK. психолоГиялык, ваJIеолоГиялык, параметрлiк жэне т.б.) кабатын

t

стереотиптер
стереотиптiц



сабактастыра зерттеп, олардыц Llттык-\Iэ.]ени ерекшелiгiн контрастивтi эдiс аркылы
аныктайды.

Щиссертациялыщ зерттеуде эр этностыц (rqазак, орыс, агылшын) озiндiк
ерекшелiгiнiн дэлелi саналатын хре\lатонимдi жэне скриптонимдi аксиологемалык
стереотиптер заттык, рухани мэдениеттiн KopiHici ретiнде талданып. бойына 1пттык-
мадени код элементтерiн сактаган тiлдiк кyндылык ретiнде багаланган.

Автор казак, орыс, агылшын тiлдерiндегi хрематонимдi (заттык мэдениет
леректi) аксиологемалык стереотиптерлi ((yй, баспана>>, ((тyрмыстык зат)),
(вестонимдiк>>, ((гастронимдiк>>, ((музыка--Iык аспап> TipeK компонен,гтi стереотиптер,
ал скриптонимдi (рухани мэдениет леректi) аксиологемfulык стереотиптерлi ((салт-

дэстyр)), <<дiни рэсiм>>, (мереке)), (оI-{ын)) TipeK компоненттi стереотиптер деп
семантикалык топтарга болiп алып, олардыц кYрылымдык жэне лингвомэдени
ерекшелiктерiн та-чдаЙды. АксиологеN{а-цык стереотиптердiц (хрематонимrдi жэне
скриптонимдi) коммуникатор мен ком\,1уникант арасындагы тiлдiк катынасты жyзеге
асыру кызметiне гылыми талдау жасаI"{ отырып, накты далелдерiн мысалдар аркылы
аныщтагr корсетедi.

Щазiргi кездегi элемдiк тiл гылы\Iыныц басты теориялык негiзi тiлдiц танымдык,
мэдени, аксиологиялык, KoMN{yHLtKaTltBTiK кызметтерiне айрыцша ман бaру eKeHiH
ескерсек, диссертанттыц р,тттьiк-\1а.]ени стереотиптi аксиологемалык стереотип
ретiнде зерделеп, оны -тIингвоN{эJени. таны}{дык, аксиологиялык жэне
коммуникативтiк багытта зерттеу нэтижесiнде }касаган гылыми натижелерi мен
корытындыларыныц жанальiк дэрежесi жогары деп багаланады.

Автордыц диссертацияда алган гылыми нэтия{елерi казiргi тiл бiлiшлiндегi озектi
маселеге арналган. Щиссертациялык зерттеу теориялык жэне колданбалы мiндеттi
шешуге багытталган,

Iзденушiнiц казак, орыс, агылшын халыктарыныц заттык, рухани мэдениетiмен
байланыстыруды максат еткен гылыми тyжырымдары антропоозектi багыттагы
лингвомэдениеттану, когнитивтi лингвистика? лингвоаксиология,
лингвокоммуникация, мэдениетаралыщ коммуникаr{ия мэселелерiн шешуге,
кагидаларын айщындауга оз децгейiнде улес коса алады.

Хtогарыда айтылгандарды корытындылай келе, (бD020500-Филология>
мамандыгы боЙынша философия докторъ1 (PhD) дарежесiн алу ушiн Мурзинова
Айгуль Сериковнаныц <<Yлттыщ-мэдени стереотиптердiц ерекшелiгi мен
коммуникативтiк сипаты (казак, орыс, агылшын тiллерiнiц yлттык-мэдени
кyндылыщтары негiзiнде)>> тацырыбында жазылган диссертациясьi зерттеу
жyмысыныц талаптарына толык сэйкес келедi. Сондыцтан оныц авторы V[урзинова
Айгуль Сериковнага философия докторы (PhD) гылыми дэрежесiн беруге боладьi деп
есептеймiн.

Шетелдiк гылыми кецесшi:
PhD, профессор
Лейден университетiо
Нидерланды

Роберт Эрмерс



(азацстан Республикасы, Алматы каласы.
EKi мыц жиырмасыншы я<ьIлгы желтощсан айыныц сегiзi
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Бул rqужаттыц агылшын тiлден казак тiлге аудармасын аудар},{ашы Щияншина Эльвира

Республикасы, Алматы щЕrласы.
EKi мыц }киырмасыншы яtылгы желтоксан айыныц сегiзi.
Мен, Алшrаты каласыныц нотариусы Егембердцдi Зацгар Торегелдiулы, Щазащстан
республикасы Одiлет министрлiгiнiц Халыrqtа Кyкr)Iктык комек жэне зацгерлiк щызмет
корсетулi уйымдастыру Комите,гi 26.12.2006 }кылы бергеir N9 00007о3 мепtлекеттiк
лицензия негiзiнде арекеттене отырып, езiме танымalJI Щияtlшина Эльвира Шамильевнаныц
менiц козiмше щойган колтацба тYпнYсцалыгын к)iэланлырамын. Ky:KaTKa кол щоюшыныц
rKeKe басы аныцталып, эрекет кабi.петr.iлiгi, бiлiктiлiгi мен уокirrеттiлiгi тексерiлдi.
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